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RAPORT  W  SPRAWIE
 NAUKI  JĘZYKA  KASZUBSKIEGO  W  GMINIE  ŁĘCZYCE

Zarząd Oddziału Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego (ZKP) w Łęczycach dzię-
kuje wszystkim osobom, które w jakikolwiek sposób przyczyniły się do podtrzymania 
i rozwoju tożsamości Kaszubów w Gminie Łęczyce.

Powstanie Oddziału ZKP w Łęczycach datuje się na 1991r. Oddział przez te lata 
podejmował różne działania, organizował wycieczki, msze, biesiady, ogniska, różnego 
rodzaju  uroczystości  w  celu  podtrzymania  tradycji  i  mowy  kaszubskiej.  Jednakże 
przez 18 lat  idee,  jakie  przyświecały  jego twórcom, stopniowo przygasły.  Odeszła 
chęć podejmowania nowych inicjatyw. Stan ten pewnie trwałby, gdyby nie zaanga-
żowanie Zbigniewa Byczkowskiego i pomoc p. Eugeniusza Pryczkowskiego (ówczes-
ny wiceprezes ZKP ds. kontaktów z Oddziałami). 

Na podstawie wcześniejszego rozpoznania ilości Kaszubów w Gminie Łęczyce, 
w listopadzie 2009r. Z. Byczkowski przygotował i przeprowadził reaktywację Oddzia-
łu Gminy Łęczyce. Został wybrany nowy Zarząd Oddziału, którego prezesem został 
Z. Byczkowski. Przyjęto wielu nowych członków (obecnie jest 120) i  rozpoczęła się 
praca od podstaw. Do ważniejszych działań jakie zostały wykonane w celu wprowa-
dzenia języka kaszubskiego do szkół należy zaliczyć: 

● Przeprowadzenie analizy na podstawie ankiety badającej potrzeby Kaszubów w 
Gminie Łęczyce. Wynikało z niej, że mieszkańcy w pierwszej kolejności chcą 
mówić po kaszubsku oraz by dzieci uczyły się i  mówiły po kaszubsku, chcą 
rozwijać swoją kulturę, chcą poznać swoją historię.

● Wielokrotne prowadzenie rozmów przez prezesa z mieszkańcami Gminy Łęczy-
ce na temat wprowadzenia języka kaszubskiego do szkół. Okazało się, że  jest 
olbrzymie zainteresowanie i wielu Kaszubów nie wiedziało, że można uczyć się 



języka kaszubskiego w szkole. Informowano mieszkańców (rodziców,  opieku-
nów, uczniów), że wprowadzenie nauki języka kaszubskiego do szkół zależy od 
nich samych, a konkretnie od dostarczenia do szkoły pisemnego wniosku. Prezes 
informował  dyrektorów  szkół,  iż  ich  obowiązkiem  jest  zorganizować  naukę 
języka kaszubskiego, jeżeli są pisemne wnioski. Podstawą prawną jest: Ustawa z 
dnia 6 stycznia 2005 r. o mniejszościach narodowych i etnicznych oraz o języku 
regionalnym  (Dz.U. 2005/17/141). Wcześniej były przypadki, że nie uwzględ-
niono próśb i złożonych wniosków, tłumacząc to tym, że: nie ma Kaszubów..., 
nie  ma chętnych dzieci...,  jest  jeszcze za wcześnie...,  jest  za mało złożonych 
wniosków..., nie ma nauczycieli..., nie ma godzin...

● Opracowanie i rozprowadzenie przez Zarząd Oddziału kilku tysięcy egzempla-
rzy poradnika wraz   z drukiem wniosku pt.  „Co zrobić aby dziecku zapewnić  
naukę języka kaszubskiego” gdzie zawarte zostały prawne, organizacyjne i fi-
nansowe informacje z tego zakresu. Pismo to stało się elementarnym kompen-
dium wiedzy dla miejscowej społeczności. 

● Przeprowadzono,  z  inicjatywy prezesa,  wizytację  w szkołach gminy  Łęczyce 
zachęcając do wprowadzenia języka kaszubskiego do systemu nauczania. Odby-
ła się ona w dniach 18.03.2010r.  i 29.04.2010r. Brali w niej udział p.  Renata 
Peplińska  (specjalista  ds.  Oświaty, Zarząd  Główny  ZKP),  p.  Marek  Uzarek 
(koordynator edukacji regionalnej, Kuratorium Oświaty) i Zbigniew Byczkows-
ki. Wizytacja szkół ujawniła, że spadła liczba uczących się języka kaszubskiego 
z 60 do 29 w szkole w Strzebielinie, a w pozostałych siedmiu szkołach władze 
szkół, jak i nauczyciele nie informowali uczniów, ani rodziców o możliwości 
podjęcia  nauki  języka  kaszubskiego.  Pani  Dyrektor  Szkoły  Podstawowej  w 
Strzebielinie podczas wizytacji przyznała, że nie zna zasad finansowania nauki 
języka  kaszubskiego  i  że  szkoła  nie  otrzymała  pieniędzy  z  „dodatkowej” 
subwencji, a od  prezesa otrzymała informację, że na uczące się w Strzebielinie 
dzieci gmina Łęczyce w 2009 roku otrzymała subwencję dodatkową w wysokoś-
ci 226 000 złotych.  

● W dniu 19.03.2010 na sesji rady gminy Łęczyce prezes przekazał informacje na 
temat stanu nauczania i finansowania języka kaszubskiego w Gminie Łęczyce 
oraz obowiązującego w tym zakresie prawodawstwa. Oto niektóre wypowiedzi 
radnych w trakcie tej sesji: 
Radna p.  Sucharska -  „...okazuje  się,  że  u  nas  o tym nikt  nie  wiedział,  że  
przekazywana była subwencja. Jeżeli szkoła Strzebielino prowadzi naukę języka  
kaszubskiego, to powinna była te 226 tysięcy złotych otrzymać. Język kaszubski  
jest niechętnie akceptowany przez dyrektorów szkół...”, 
Radny p. Popiołek - „...nie wiem Wójcie, czy w tym kierunku coś robiono. W  
jaki sposób szkoły się rozliczają z tej części subwencji, temat bardzo ciekawy, ile  
uczniów z tego korzysta, na co te pieniądze idą, nie spodziewałem się, że są to  
takie duże kwoty. Radę tworzymy i nic nie wiemy po tych dwunastu latach...” 

● Celem  upublicznienia  i  zapoznania  społeczności  podajemy,  że  z  budżetu 
państwa do budżetu Gminy Łęczyce dotychczas wpłynęły  następujące kwoty 



subwencji  oświatowej  z  tytułu nauczania  j.  kaszubskiego (a  więc dodatkowo 
obok „podstawowej” subwencji w związku z prowadzeniem lekcji języka ka-
szubskiego w Szkole Podstawowej w Strzebielinie):

      rok       l. uczniów             Dodatkowa subwencja
2007 60    Gmina nie wystąpiła o subwencje
2008 46 289.541 zł
2009 33 226.465 zł
2010 36 266.065 zł

RAZEM   782.071 zł

● Nauczanie nie jest możliwe bez przygotowanych w tym zakresie nauczycieli. 
W związku z tym prezes Z. Byczkowski podjął się zadania naboru chętnych i 
zorganizował kurs kwalifikacyjny dla nauczycieli. Odbył się on dla 12 nauczy-
cieli z naszej Gminy w dniach 27.03.2010 – 05.06.2010r. w Łęczycach w ra-
mach  projektu  „Wielokulturowe  Pomorze  w  Edukacji”.  Osoby  zaangażo-
wane w przeprowadzenie kursu to: 
p. Jacek Fopke – wiceprezes zarządu,  Akademia Kształcenia Zawodowego, 
p. Beata Lost – specjalista ds. projektów,  Akademia Kształcenia Zawodowego,
p. Joanna Kreft – specjalista ds. projektów, Kaszubski Uniwersytet Ludowy,
p. Dariusz Majkowski – dziennikarz i regionalista kaszubski, 
p. dr Róża Wosiak-Śliwa – Uniwersytet Gdański Instytut Filologi polskiej.

● W celu podwyższenia swoich kwalifikacji  trzech członków naszego Oddziału 
ZKP studiuje język kaszubski w Słupsku.

● W dniu 10.04.2010r. prezes Z. Byczkowski dzięki pomocy p. Łukasza Grzędzic-
kiego (ówczesny  wiceprezes  Zarządu  ZKP)  zorganizował  dla  władz samorzą-
dowych, nauczycieli jak i członków ZKP z Łęczyc i Lęborka szkolenie z cyklu 
„Watchdog na Kaszubach”, które odbyło się w zajeździe „Krywań”. Celem tego 
szkolenia  było  zwiększanie  poziomu  przejrzystości  działań  administracji 
samorządowej i rządowej w zakresie wdrażania praw przysługujących Kaszu-
bom. 

● Działania  Oddziału   Łęczyckiego Zrzeszenia  były  pokazywane w magazynie 
kaszubskim „Rodnô Zemia” prowadzonym przez redaktora Eugeniusza Prycz-
kowskiego  w programie lokalnym Telewizji Gdańskiej w dniach: 06.09.2009r., 
20.12.2009r. oraz 31.01.2010r. (dostępne w archiwum TVG).

● Zarząd Oddziału w celu komunikacji z społeczeństwem Gminy Łęczyce i jaw-
ności swoich działań stworzył pismo  „Gryf Łęczycki”,  który rozprowadza po 
najdalszych  zakątkach  Gminy,  ponadto  aby  zwiększyć  aktywność  społeczną 
prezes  informuje  telefonicznie  i  e-mailowo  o  różnego  rodzaju  spotkaniach 
autorskich, zachęca do udziału w studiach i kursach języka kaszubskiego, szko-
leniach, konkursach, debatach, wycieczkach, kursach doskonalących,  zaprasza 
na pielgrzymki, uroczystości, festyny, biesiady i inne imprezy.  



● Jako  Oddział  ZKP Łęczyce  braliśmy  udział  lub  sami  organizowaliśmy  msze 
z oprawą kaszubską, biesiady, konkursy, wycieczki, inauguracje nauczania, de-
baty  przedkongresowe,  szkolenia,  uroczystości,  spotkania  z  autorami  książek 
kaszubskich.  Tutaj  szczególne  podziękowania  dla  zawsze  przychylnych  nam 
osób: 
–  Alfonsa Formeli – księdza prałata z Bożegopola,
–  Mariana Miotka – księdza dziekana Dekanatu Gniewino, 
–  Piotra Tredera –  księdza proboszcza z Łęczyc, 
–  Jana Formeli –  założyciela - kierownika  zespołu folklorystycznego „Levino"  
– Franciszka Okunia – prezesa zespołu folklorystycznego „Levino" z Lęborka, 
– Tomasza Fopke –  wiceprezesa Zarządu ZKP, 
– Romana Drzeżdżona – pisarza kaszubskiego, poety, satyryka i publicysty,
– Jarosława Ellwarta – właściciela wydawnictwa i autora przewodników,  
– Ryszarda Wenty – wicestarosty lęborskiego.

● We wrześniu  2010r.  staraniem  prezesa  i  sekretarza  Oddziału  zorganizowane 
zostały i rozwiezione do szkół Gminy Łęczyce i Lęborka, podręczniki do nau-
czania języka kaszubskiego oraz inne książki w języku kaszubskim i o tematyce 
kaszubskiej.

● W  dniu  10.02.2011r.  przeprowadzono  ponowną  wizytację  szkół  z  udziałem 
członka Zarządu Głównego ZKP Michała Szczupaczyńskiego oraz prezesa Z. 
Byczkowskiego,  gdzie  ustalono jak obecnie  przebiega nauka języka kaszubs-
kiego w Gminie Łęczyce i jakie w tej sprawie są nieprawidłowości. 
    
Dzięki  naszym  działaniom  i  życzliwym  nam  osobom  od  1  września  2010r. 

w  prawie  wszystkich  szkołach  Gminy  Łęczyce  rozpoczęto  naukę  języka  kaszubs-
kiego.  Ilość uczących się dzieci zwiększyła się  z 36 do 237, a więc odwróciliśmy 
tendencję spadkową:

 Lp.                Nazwa szkoły lub zespołu szkół Liczba uczniów
1. Zespół Kształcenia i Wychowania w Strzebielinie 53
2. Szkoła Podstawowa w Łęczycach . 66
3. Gimnazjum w Łęczycach 29
4. Gimnazjum w Strzebielinie 20
5. Szkoła Podstawowa w Bożympolu Wielkim 24
6. Gimnazjum w Bożympolu Wielkim   0
7. Zespół Kształcenia i Wychowania w Rozłazinie 20
8. Szkoła Podstawowa w Brzeźnie Lęborskim 25

                                                                  RAZEM 237

Podejmowane przez Zarząd Oddziału ZKP wyżej opisane przedsięwzięcia nie 
były akceptowane przez władze gminne poprzedniej  kadencji.  Przykładowo, celem 
realizacji  zadań publicznych nasz Oddział  ZKP w zeszłym roku złożył do Urzędu 
Gminy pięć wniosków o przyznanie  dotacji  na łączną kwotę 5.800 zł  ze środków 



przeznaczonych  na  wspieranie  organizacji  pozarządowych,  gdzie  całkowity  koszt 
naszych  zadań  miał  wynieść  9.700  zł.  Z  całej  puli,  która  wynosiła  90.000  zł, 
przeznaczonej na 16 organizacji, otrzymaliśmy najmniej, bo tylko 900zł. 

Wobec  braku  wspierania  nauki  języka  kaszubskiego  przez  władze  gminne  - 
nauczyciele, rodzice, członkowie Oddziału ZKP w Łęczycach podjęli się trudu zakupu 
za własne pieniądze pomocy dydaktycznych (płyty,  książki,  nagrody...),  zorganizo-
wania wyjazdów na wycieczki,  msze,  występy...  Niektórzy nauczyciele i  działacze 
poświęcając   swój  prywatny  czas  i  własne  samochody  organizowali  dodatkowe 
zajęcia w celu najpierw  przygotowania do występów, a następnie dowozili i odwozili 
dzieci. Istnieje w jednej ze szkół dziecięcy zespół kaszubski, który jest prowadzony 
przez nauczyciela w ramach kółka regionalnego. Jego utrzymanie do tej pory zależało 
od ofiarności osób bezpośrednio zainteresowanych, którym zależy na kulturze.  

W naszej  Gminie  język kaszubski  jak  i  kultura  kaszubska  były  przez  ponad 
sześćdziesiąt  lat  traktowane  wyjątkowo  pogardliwie  i  wielokrotnie  wyśmiewane... 
Dzieci z rodzin kaszubskich wysyłano do szkół specjalnych, pedagodzy tłumaczyli to 
tym,  że  język kaszubski  przeszkadza  w edukacji...  Ten sposób traktowania  miesz-
kańców i ich dzieci doprowadził do prawie całkowitego zaniku świadomości kaszubs-
kiej, a tym samym zaniku mowy i kultury kaszubskiej.  Dzisiaj w nielicznych rodzi-
nach rozmawia się po kaszubsku, ale tylko w domu. 

W związku  z  łamaniem podstawowych  praw  człowieka,  nie  tylko  w  naszej 
gminie, państwo polskie zdecydowało się podjąć działania służące ochronie i rozwo-
jowi języka i kultury kaszubskiej. Język kaszubski uznany za język regionalny w Pols-
ce podlega ochronie prawnej na podstawie ustawodawstwa krajowego i umów mię-
dzynarodowych, oto niektóre z nich w  skrócie:

● Europejska  Karta  Języków  Regionalnych  lub  Mniejszościowych - 
Rzeczpospolita  Polska podpisała dokument w dniu 12 maja 2003r.,  a w dniu 
12 lutego 2009r. została przez Polskę ratyfikowana. Karta ta gwarantuje wiele 
praw. Jedne z ważniejszych to wprowadzenie języka do życia publicznego, do 
urzędów, sądów, jego utrwalenie w środkach masowego przekazu. Karta określa 
także zakres jego używalności w życiu religijnym. Natomiast art. 8 zobowiązał 
państwo polskie do nauczania języka kaszubskiego na wszystkich poziomach, 
od przedszkolnego do uniwersyteckiego.

● Konwencja  Praw  Dziecka  -  Rzeczpospolita  Polska  ratyfikowała  ją  w  dniu 
7 lipca 1991r. Art. 30 gwarantuje ochronę praw językowych i kulturowych dzieci 
pochodzenia rdzennego. 

● Ustawa o systemie oświaty z dnia  07.09.1991r.  -  w art.13 szkoły  publiczne 
zostały zobowiązane do  tego, by umożliwiły uczniom podtrzymywanie poczu-
cia tożsamości narodowej, etnicznej, językowej i religijnej, a w szczególności 
naukę języka oraz własnej historii i kultury oraz do podtrzymywania kultury i 
tradycji regionalnej.



● Ustawa  o  mniejszościach  narodowych  i  etnicznych  oraz  o  języku 
regionalnym z dnia 6.01.2005r. 
Język kaszubski, na podstawie art. 19 został uznany za jedyny w Polsce język 
regionalny. Ponadto art. 20 cyt. ustawy mówi, że organy władzy publicznej są 
obowiązane  podejmować  odpowiednie  środki  w  celu  wspierania  działalności 
zmierzającej do zachowania i rozwoju języka regionalnego oraz, że  mogą być 
również  przekazywane  środki  z  budżetu  jednostki  samorządu  terytorialnego 
organizacjom lub instytucjom, realizującym zadania służące zachowaniu i roz-
wojowi języka regionalnego.

● Rozporządzenie Ministra Edukacji Narodowej z dnia 14.11.2007r. - określa 
warunki i sposoby wykonania przez przedszkola, szkoły i placówki publiczne 
zadań umożliwiających podtrzymywanie i rozwój tożsamości Kaszubów przez 
prowadzenie nauki języka regionalnego (kaszubskiego), własnej historii i kul-
tury.  W szczególności  §10 cyt.  rozporządzenia  mówi,  że  organy  prowadzące 
oraz dyrektorzy przedszkoli, szkół i placówek publicznych współdziałają, w po-
wyższym zakresie, z organizacjami mniejszości narodowych i etnicznych oraz 
społeczności  posługującej  się  językiem  regionalnym  (a  taką  jest  Zrzeszenie 
Kaszubsko-Pomorskie).
Z powyższego wynika, że w Polsce realizacja praw Kaszubów, a w tym nauka 

języka kaszubskiego, jest unormowana w systemie prawnym i usankcjonowana usta-
wowo. 

      Aby zachęcić samorząd gminy do wprowadzania w szkołach zadań służących 
realizacji praw osób posługujących się językiem regionalnym (a więc kaszubskim), 
ustawodawca  przekazuje  z  budżetu  państwa  do  budżetu  gminy  środki  pieniężne 
w formie „dodatkowej” subwencji. Środki te mogą służyć do realizacji różnych zadań 
mających na celu  podtrzymywanie i rozwój tożsamości kaszubskiej, a nie tylko do 
zapewnienia 3 godzin nauki języka kaszubskiego. 

Od września 2010r. w Gminie Łęczyce kwota należnej „dodatkowej” subwencji 
wzrosła  w związku  z  rozpoczęciem nauki  języka  kaszubskiego  przez  wielu  (237) 
uczniów. Z wyliczeń wynika, że w zeszłym roku kwota należnej „dodatkowej” sub-
wencji wyniosła  761.244 zł na wszystkie szkoły. Dotychczas nauka języka kaszubs-
kiego w naszej gminie jest finansowana z subwencji „podstawowej”, więc jest z niej 
opłacana praca nauczyciela  (3 godz.  tygodniowo) oraz opłaty  takie  jak za zużycie 
prądu  na  oświetlenie,  ewentualnie  za  ogrzewanie  pomieszczenia  (w czasie  tych  3 
godz. lekcyjnych w tygodniu).

        Poniżej, w tabeli przedstawiamy wyliczone szacunkowo koszty rzeczywiste 
nauki języka kaszubskiego w poszczególnych szkołach w 2010r. oraz przysługujące 
kwoty „dodatkowej” subwencji.



 Lp. Nazwa szkoły lub zespołu szkół liczba
ucz.

koszty 
rzeczywiste 

subwencja
dodatkowa

1. Zespół Kształcenia i Wychowania w 
Strzebielinie 

53 22.500 zł 307.946 zł

2. Szkoła Podstawowa w Łęczycach 66 10.500 zł 162.595 zł
3. Gimnazjum w Łęczycach 29 7.000 zł 71.444 zł
4. Gimnazjum w Strzebielinie 20 3.500 zł 49.272 zł
5. Szkoła Podstawowa w Bożympolu Wielkim 24 7.000 zł 59.125 zł
6. Gimnazjum w Bożympolu Wielkim 0 0 zł 0 zł
7. Zespół Kształcenia i Wychowania w 

Rozłazinie 
20 3.500 zł 49.272 zł

8. Szkoła Podstawowa w Brzeźnie Lęborskim 25 3.500 zł 61.590 zł
RAZEM 237 57.500 zł 761.244 zł

      Wyliczenie kwoty subwencji   „dodatkowej”   na 2011r. jest proste  : kwota bazowa na 
jednego ucznia w tym roku wynosi 4.699,97 zł (subwencja „podstawowa”), natomiast 
na ucznia uczącego się 3 godz. w tygodniu j. kaszubskiego dodatkowo przysługuje 
150%  wymienionej  kwoty  (waga  P-10)  tj.  7.049,96  zł (subwencja  „dodatkowa”). 
W ten sposób wystarczy pomnożyć uzyskany wynik przez liczbę uczących się dzieci 
(obecnie  237)  i  uzyskamy  1.670.840  zł,  którą  to  sumę  mnoży  się  wskaźnikiem 
korygującym (Di = 1,128942) co daje nam 1.886.282 zł

      W dniu 20.01.2011 odbyła sesja Rady Gminy Łęczyce na której w sprawie finan-
sowania  języka kaszubskiego  zabrali głos Wójt, Radni, pani Skarbnik i Z. Bycz-
kowski, oto niektóre ich wypowiedzi:

● Wójt p. Wittbrodt : Wychodzi na to że Gmina nie mając wiedzy ani subwencji,  
z  środków  własnych  prowadziła  ten  język.  Choć  występujemy  może  trochę  
spóźnieni jak zwykle, ale jednak. Jeżeli będzie pozytywna reakcja ministerstwa,  
no to mogłoby jakoś okrężnymi drogami skompensować to, co jesteśmy winni im,  
bo  przekazali  nam  za  dużą  subwencję  o  350.000  zł wskutek  niewłaściwego 
podania tam w zestawieniu liczby uczniów niepełnosprawnych. Natomiast jak  
chodzi o zwiększone te środki, proszę państwa, tak jak wcześniej powiedziałem,  
byłoby tutaj powiedzmy jakimś pewnie wspólnym grzechem, gdybyśmy dostali  
jakąś konkretną kwotę i jakieś granty do szkół z tego tytułu by nie popłynęłyby.  
Oświata  jest  zabezpieczona  na  ten  rok.  Natomiast  po  takim  granciku,  no  
osobliwie z komisją oświaty, bo jest najbardziej właściwą do tego, by się tym  
zająć, w nagrodę za to, że się prowadzi język, szkoła dostałaby coś ekstra. No w  
tej całej biedzie, to aż za dobrze może brzmi, ale uważam, że to będzie działanie  
fer w tej chwili dla szkół. Wszyscy czekamy na tą metryczkę i wtedy będziemy  
mogli  o konkretach rozmawiać.  Środki  te  nie są tylko przeznaczone na język  
kaszubski. Gmina prowadzi oświatę, prowadzi ją na własną odpowiedzialność,  
za własne dochody oraz subwencje.



● Radna  p. Piankowska:  komisja  wnosi  o  przedstawienie  kwoty  jaką  Gmina  
otrzymała z tytułu nauczania  języka kaszubskiego na 2011r. Komisja wskazała  
środki na realizację innych niż tylko zajęcia lekcyjne. nie chodzi o to, aby jakiś  
grant poszedł do szkół. To nie jest zabezpieczenie środków tylko na naukę i samo  
przeprowadzenie zadań lekcyjnych. Jedną z form nauki języka kaszubskiego są  
zajęcia warsztatowe, wycieczki, wyjazdy itp. Uzyskaliśmy odpowiedź, że nie ma 
tych środków. Otrzymaliśmy też informacje, że subwencja nie będzie zwiększona,  
więc są to sprzeczne informacje.

● Radny p. Białobrzeski:  16 % uczniów szkół daje nam w tym roku 1,5 mln. zł  
subwencji - kwotę wyższą. Aby dzieci jeszcze bardziej zachęcić, aby ten program  
języka kaszubskiego był realizowany na poziomie przyzwoitym, aby te szkoły,  
które podjęły to dodatkowe zadanie dostały jakiś sprzęt np. rzutnik czy laptop,  
aby dyrektorzy i nauczyciele poczuli, że podjęli się czegoś dodatkowo.

● Radny p. Kaczmarek: chciałbym, aby Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie zosta-
ło włączone w podział tych środków. Zrzeszenie ma swój udział i niejako ono  
przygotowało  subwencje  w  takiej  wysokości.  Panie  Wójcie,  zostały  pewne  
sprawy  niedopełnione  w  sierpniu  ubiegłego  roku.  Od  września  do  grudnia  
ubiegłego  roku  nie  została  załatwiona  sprawa  zgłoszenia  zwiększonej  ilości  
uczniów uczęszczających na język kaszubski do 0,6% rezerwy subwencji oświa-
towej. Zawinił tutaj pracownik urzędu, który miał to zrobić. Dyrektorzy szkół mu  
przypominali, a on tego nie zrobił. Gdyby wystąpił, zwiększona subwencja wpły-
wałaby partiami do grudnia. Słyszałem na Komisji jak mówił, że teraz wystąpi  
do 0,6% rezerwy. Teraz, to musztarda po obiedzie, te zaległe pieniądze po prostu  
wpłyną na konto Gminy. Będzie to na pewno więcej, niż ta kwota 355.000 zł,  
która jest do zwrotu. Chciałbym, aby te pieniądze nie zostały zapomniane.

● Przewodniczący Rady p. Sucharska: dzisiaj słyszymy, że my nie dopełnialiśmy  
tych formalności.  Więc  okłamano i  oszukano nas  wtedy.  Oczywiście  projekty  
organizacyjne szkół zostały podpisane, dyrektorzy realizują to co trzeba, budżet  
Gminy  ponosi  koszty.  Nie  poczyniono  nic  w  tym  kierunku,  aby  te  pieniądze  
odzyskać. Dziś kiedy znowu słychać, że jesteśmy spóźnieni z wnioskiem, to są  
obawy, czy w ogóle to zostanie załatwione. Zgłaszam taki wniosek, aby osoba,  
która się tym zajmuje przedstawiła to Komisji Oświaty jak to wygląda, na jakim  
jest to etapie i czy w ogóle mamy szanse to uzyskać.

● Radny p. Licau: organy Gminy powinny się włączyć w naukę języka kaszubs-
kiego,  bo niektóre Gminy z tego dobrze żyją dodał,  że ma również doświad-
czenia, że funkcjonuje to wyjątkowo dobrze i my też możemy to dobrze wykorzys-
tać dla dobra wszystkich.

● Gość Byczkowski:  będzie raport o stanie nauki języka kaszubskiego w Gminie  
Łęczyce  za  ostatnie  lata,  za  ostatnie  pół  roku.  Ogólnie  powiem,  że  to  
niespecjalnie  wygląda,  wręcz  tragicznie.  Będę  starał  się  w  dalszym  ciągu  
zachęcać, aby ta nauka języka kaszubskiego była, ale muszą być rozmowy. W tej  
chwili te pieniądze które poszły, które idą na naukę są znikome, tylko tyle co  
nauczyciel bierze pensji, oświetlenie. Pieniądze na naukę języka kaszubskiego  



w tym roku według moich obliczeń to jest  2.400.000 zł.  W przyszłym roku jeśli  
Gmina  wykorzysta  możliwości  finansowania,  to  może  uzyskać 4.200.000  zł.  
Jawność działań organizacji, współpraca z urzędem, z oświatą, z nauczycielami,  
z dyrektorami szkół pozwoli pokazać co to jest i w jaki sposób z tego należy  
korzystać. Z tego co wiem to subwencja „podstawowa” na jednego ucznia wy-
nosi  4.699,97  zł,  można  łatwo  przeliczyć  jaka  będzie  subwencja  na  język  
kaszubski, mnożąc „podstawową” razy 150%.

● Skarbnik Gminy: wyjaśniła, że nie może dokonać zapisu i wprowadzić żadnych  
kwot do budżetu bez tej metryczki. Są to pieniądze, które przesyła Ministerstwo  
Finansów i musi być ta metryczka z informacją, ile ta subwencja na dany rok  
wynosi.

● Radna p. Kościółek:  p. Byczkowski był u nas w marcu zeszłego roku i że to  
zostało ujęte w projektach organizacyjnych szkół, więc wiedza o tym, że  język  
kaszubski będzie była już w maju tamtego roku.

Wykonując swoje statutowe zadania Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie zauwa-
żyło wiele   nieprawidłowości  w prowadzeniu nauki  języka kaszubskiego w naszej 
Gminie oto niektóre:

● Urząd  Gminy  w  Łęczycach  nie  przekazał  do  szkół  pieniędzy  z  subwencji 
„dodatkowej” i nie realizuje we właściwy sposób zadań służących podtrzymaniu 
i rozwojowi tożsamości Kaszubów. 

● Nie właściwe relacje lub ich brak w współdziałaniu Urzędu Gminy z społecz-
nością kaszubską i ich organizacjami. 

● Dyrektorzy  nie  uwzględnili  w budżetach szkół  dodatkowych potrzeb związa-
nych z nauczaniem języka kaszubskiego.

● Nauczyciele nie otrzymali wsparcia finansowego na realizacje zadań lub zakup 
pomocy dydaktycznych pomimo zgłoszenia do dyrektora czy pracownika Urzę-
du Gminy.

● Spada liczba dzieci uczących się języka  kaszubskiego, z 237 uczniów do obec-
nie 230 uczniów.

● Pięciu  nauczycieli,  którzy  ukończyli  kurs  uprawniający  do  nauki  języka  ka-
szubskiego i mogliby uczyć tego języka w Rozłazinie, nie uczą go z niewiado-
mych przyczyn.

● Szkoły nie wysyłają na egzamin orzekający o znajomości języka kaszubskiego 
oraz inne szkolenia i kursy dla nauczycieli, tłumacząc to brakiem pieniędzy. 

● Liczby uczniów w klasach łączonych są za duże. Rozporządzenie MEN z dnia 
14 listopada 2007r. mówi: „grupa międzyklasowa w klasach łączonych, nie może  
liczyć mniej niż 3 i nie więcej niż 14 uczniów”.

● Brak podręczników do nauki (pół biedy jeśli są przez nauczycieli kserowane), 
brak pomocy dydaktycznych.

● Lekcje języka kaszubskiego są prowadzone w nieodpowiednich klasach (starsze 
dzieci siedzą w małych ławkach przeznaczonych dla młodszych dzieci).



● Lekcje języka kaszubskiego są wyznaczone w tych samych godzinach co inne 
lekcje lub zajęcia w kółkach.

● Nie informuje się rodziców o postępach w nauce z języka kaszubskiego, na kar-
cie ocen z wywiadówki brak jest wpisu ocen z języka kaszubskiego.

● Podejmowano próby zniechęcania rodziców i dzieci nauką języka kaszubskiego 
mówiąc o braku nauczycieli, pieniędzy, godzin, możliwości odwozu itp.

● Niektórzy uczniowie nie chcą chodzić na język kaszubski, ponieważ niczego się 
nie nauczyli, uważają ten czas za stracony (uczniowie starszych klas się nudzą, 
podczas gdy małe dzieci kolorują). 

● Uczniowie zgłaszają, że chcieliby dowiedzieć się o kulturze kaszubskiej, o his-
torii Kaszub, geografii, pojechać na wycieczkę. 

● Uczniowie chcieliby, aby zapraszano ciekawych ludzi – Kaszubów. Pragną też 
posłuchać zespołów śpiewających w tym języku. 

● Uczeń klasy VI, po półrocznej nauce, chciałby poznać litery kaszubskie i książ-
kę do czytania w języku kaszubskim. 

● Dzieci  jednej  ze szkół  uczęszczające na język kaszubski  są  postrzegane jako 
grupa mniej zaradnych, „prostaków” z ubogich rolniczych rodzin, dzieci nie na 
poziomie. Brak jest działań w tej sprawie ze strony dyrekcji i nauczycieli.

● Brak  możliwości  zakupu  pomocy  dydaktycznych  i  finansowania  ciekawych 
zajęć organizowanych poza szkołą na terenie innych placówek ze względu na 
ciągłe tłumaczenie ze strony organu prowadzącego, że brak funduszy przezna-
czonych na ten cel.

● Nie  przeznaczenie  funduszy  na  właściwą  organizację  gminnego  konkursu 
„Rodnô Mòwa”, gdzie w 2010r. mieliśmy finalistę na etapie powiatowym. 

● Brak pieniędzy na dalszą działalność dziecięcego zespołu regionalnego „Wie-
tewczi” prowadzonego w ramach kółka regionalnego w szkole, gdzie potrzebne 
są choćby stroje regionalne dla chłopców i dziewcząt.

Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie jako organizacja pozarządowa z racji wykony-
wania  swoich  statutowych  zadań  jak  i  obowiązującego  prawa jest  uprawnione  do 
zajmowania stanowiska w sprawie realizacji zadań umożliwiających podtrzymywanie 
i rozwój tożsamości Kaszubów. Członkowie Zarządu działają społecznie i nie otrzy-
mują za te działania wynagrodzenia. Natomiast za realizowanie podstawowych praw 
mieszkańców  Gminy  Łęczyce  odpowiedzialna  jest  Rada  Gminy  i  Urząd  Gminy 
zarządzany przez Wójta  oraz dyrektorzy przedszkoli, szkół i placówek publicznych. 
To oni  otrzymują wynagrodzenie  (wydatki  na 2011r związane  z  funkcjonowaniem 
Urzędu Gminy to 2.468.179 zł) za podejmowane odpowiednie decyzje, uchwały, jak i 
otrzymują na poszczególne zadania finanse z budżetu państwa.
        W sąsiedniej Gminie już przed dwudziestoma laty wprowadzono język kaszubski 
do szkół. U nas dzięki zaangażowaniu p. Teresy Hinc (dyrektor szkoły) i nauczycieli, 
dopiero przed pięcioma laty rozpoczęto pierwszą w gminie naukę języka kaszubs-
kiego w Szkole Podstawowej w Strzebielinie. Nie osiągnięto jednak najważniejszego 
celu  tj.,  aby  „uczynić  język kaszubski  zdolnym do trwania i  rozwoju”. Jest  to 
skutkiem  tego,  że  język  kaszubski  finansowany  był  jedynie  z  subwencji 



„podstawowej”, a subwencja „dodatkowa” do szkoły, a tym bardziej do uczącego się 
ucznia  nie  docierała.  Nie  została  spełniona  powszechnie  stosowana  zasada,  że 
„pieniądz idzie za uczniem”. W 2007r. Gmina nie wiadomo z jakich przyczyn nie 
wystąpiła  o  subwencję  na  język  kaszubski.  Ponadto  pobrane  w  latach  2008-2010 
subwencje z budżetu państwa były niezgodne z faktyczną ilością uczących się dzieci. 
Do dzisiaj nie wiemy, na co zostały wydatkowane pieniądze z subwencji „dodatko-
wej” za poprzednie lata,  bo nie zostały na pewno przeznaczone do realizacji  zadań 
umożliwiających podtrzymywanie i  rozwój tożsamości  Kaszubów. Jest  to  niebaga-
telna  kwota  782.071  zł. Mało  tego,  że  wysokość,  ale  nawet  sam  fakt  istnienia 
„dodatkowej” subwencji był dotychczas skrzętnie ukrywany. Świadczą o tym przepro-
wadzone rozmowy z Dyrektorem Szkoły w Strzebielinie, jak również wyżej przyto-
czone głosy radnych, szczególnie poprzedniej kadencji, w trakcie trwania sesji Rady 
Gminy Łęczyce. 
        Minęło pół roku nauki języka kaszubskiego z zwiększoną ilością uczniów (z 36 
do 237).  Okazuje się,  że ponownie spada liczba dzieci  uczących się języka. Dalej 
nauka języka jest finansowana z subwencji „podstawowej”. Przybliżone koszty nauki 
to 58.500 zł.  Pieniądze  w wysokości  761.244 zł z  „dodatkowej”  subwencji, które 
powinny być przeznaczone na naukę języka kaszubskiego i  inne działania  służące 
podtrzymaniu i rozwoju tożsamości Kaszubów w Gminie, nie zostały przekazane na te 
cele. 

Z deklaracji Wójta wynika, że 350.000 zł z subwencji na j. kaszubski pójdzie na 
skompensowanie niesłusznie  pobranej  subwencji  dla  niepełnosprawnych.  Kwota 
subwencji „dodatkowej” na język kaszubski za rok 2011 w wysokości 1.886.282 zł nie 
została  ujęta  w budżecie  na  rok 2011.  Brak  jakichkolwiek  informacji w budżecie 
Gminy i w planie wieloletnim na lata 2011-2016 na temat działań służących podtrzy-
maniu i rozwojowi tożsamości Kaszubów w Gminie Łęczyce. 

W gazecie - informatorze Samorządu Gminy Łęczyce jest „Informacja Wójta  
Gminy o stanie Gminy i planach naprawczych na lata 2011-2016” z „Wykazem zadań  
do  pilnej  realizacji  nie  mieszczących  się  w bilansie  środków na  2011r”.  A oto  te 
zadania:

1. Dach Urzędu Gminy ~   55.000 zł
2. Koparka GZUK ~ 100.000 zł
3. Ogrodzenie Szkoły Łęczyce + (środki szkoły) ~   40.000 zł
4. Dachy-Remont  Sz.  Łęczyce  +  (środki  szkoły)Gim. 

Strzebielino (+ środki szkoły)
~  20.000 zł 

5. Drogi Powiatowe/Droga Łęczyce- Kisewo 1.1 km/    750.000 zł
6. Orkiestra Dęta ~   20.000 zł
7. Dzięcielec - adaptacja obiektu na mieszkania komunalne ~   15.000 zł
8. Składka na LGD      32.886 zł
9. Zakup pojemników do segregacji (110 szt.)      39.851 zł

10. Utwardzenie  i  ogrodzenie  przy  Świetlicy  Kisewo  (min.. 
zakres)

71.200 zł

RAZEM     1.163.937 zł



Dalej czytamy: „Spodziewamy się zwiększenia subwencji oświatowej, co pozwoliłoby  
je  zrealizować,  a to z kolei  wpłynęłoby korzystnie na powodzenie  realizacji  zadań  
wieloletnich, a nawet ich przyspieszenie”. 

       Gminę zadłużyli na  15.300.000 zł  Urząd i Rada Gminy. Przez te działania 
aktualnie nie ma środków na realizację podstawowych zadań. To nie urzędnicy Gminy 
starali się o „dodatkową” subwencję na kulturę i j. kaszubski, a postępowanie ich jest 
wręcz przeciwne. Teraz pieniądze z subwencji chcą wykorzystać na realizację mniej 
lub bardziej pilnych spraw.

       Z przedstawionych informacji wynika, że  prowadzenie nauki języka kaszub-
skiego w Gminie Łęczyce nie było, nie jest i nie będzie wspierane przez Urząd Gmi-
ny, a jak zachowają się Radni Gminy przekonamy się w czasie najbliższych sesji Rady 
Gminy. Kaszubi są mieszkańcami znacznej części Gminy Łęczyce i już najwyższy 
czas,  aby kultura  i  język kaszubski były traktowane w sposób przewidziany przez 
ustawodawcę.  To  rodzice  zdecydowali  poprzez  złożenie  pisemnych  wniosków  o 
wprowadzeniu nauki języka kaszubskiego do szkół.  Lekceważenie i  wręcz łamanie 
praw  dziecka  do  języka  i  kultury  jest  sprzeczne  z  ich  wolą,  zasadami  naszej 
organizacji jak i obowiązującego w Polsce prawa. 

Prezes O/ZKP Łęczyce
                                                                                          Zbigniew Byczkowski 

„Drodzy bracia  i  siostry  Kaszubi,  strzeżcie  tych wartości  i  tego dziedzictwa, 
które stanowią o waszej tożsamości”, „Pragnę raz jeszcze zachęcić was byście nadal 
strzegli swojej tożsamości poprzez podtrzymywanie więzów rodzinnych, pogłębianie 
znajomości swojego języka i przekazywanie swojej bogatej tradycji młodemu pokole-
niu. Trzymajcie z Bogiem zawsze!” 

    Papież Jan Paweł II

„W państwie polskim pozbawiono moich rodziców, mnie i moje dzieci jednego 
z podstawowych  prawa człowieka -  prawa do własnej  tożsamości a  więc kultury 
i języka, nie chciałbym, aby tego prawa były pozbawione moje wnuki”, „Jô bë chcôł 
żebë mòwa kaszëbskô mògła bëc i żëc swòjim żëcym.”

           Z. Byczkowski

    Kontakt  :   leczyce@kaszubi.pl                                             Dnia:  22.02. 2011r.
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